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Landslederens beretning 2023 

Indledning  

Kære fremmødte virksomme kvinder – jeg har sagt det tidligere i dag – men jeg 
gentager gerne mig selv - velkommen til vores første årsmøde som netværk for 
kvinder i SMVdanmark og for vores VK den nioghalvtredsenstyvende gang, vi 
afholder det årlige møde på landsplan. En dag, hvor jeg håber, at vi også i år har den 
gode dialog om vores fælles VIRKSOMME kvinder. Jeg opfordre alle fremmødte i dag 
til at bidrage til dialogen.  
 
Der er siden sidste års ordinære generalforsamling for VIRKSOMME kvinder sket en 
kæmpe organisatorisk forandring, som dagen idag også er et udslag af - og også 
bære præg af.  
 
Sidste år nævnte jeg Ordsproget ”Modgang gør stærk” -  i år vil jeg tilføje, at det 
forsat, er vigtigt at vi tror på ordsproget – men også at modgang slider og tager hårdt 
på de mennesker, der lægger meget energi og arbejde i VIRKSOMME kvinder og den 
transformation, der er nødvendig for, at vi forsat kan have vores netværk.  
Så allerede her i indledningen, vil jeg rette en STOR tak til de øvrige i 
landsstyregruppen og til de gæve kvinder, der er i de lokale styregrupper samt Vibeke 
Bromann og Ann Frederiksen som repræsentere os og yder en stor indsats i 
Fællesudvalget og netværksgruppen for uddannelse i SMVdanmark. Jeres indsats, 
engagement og tillid gør en himmel til forskel for vores netværk.  

Hvad er der sket siden generalforsamlingen i september sidste år? 

På generalforsamlingen i 2022, tog vi det første skridt til at nedlægge vores forening 
og i stedet blive et netværk for kvinder i selvstændige erhverv i SMVdanmark. Det 
medførte en ekstraordinær genneralforsamling den 8. november 2022. Her blev det 
med overbevisende flertal besluttet, at vi pr.01.01.2023 opløste foreningen og 
indtrådte som et netværk i SMVdanmark. Desværre som alle ved var ændringen 
noget, der ikke billiges af eks. flere tidligere engagerede VK’ere. Her om senere.  
 
Efter vedtagelsen, fik vi udarbejdet den endelige rammeaftale med SMVdanmark det 
fremtidige netværk og samarbejde. Aftalen blev underskevet af Rikke Lilienthal og jeg 
den 5. januar 2023. Jeg syntes, vi har fået en super god rammeaftale – og hele tiden 
har jeg haft en god fornemmelse af, at SMVdanmark vil VIRKSOMME kvinder.  
 
Den 29.11.2022 afholdt SMVdanmark og landsstyregruppen en Brainstorm dag, hvor 
vi havde inviteret alle medlemmer til at deltage. Udover styregruppen deltog Vibeke 
Broman, Ann Fredriksen og Betina Køtter fra Sjælland. En god dag, som vi blev 
inspireret af, men som – må jeg tilstå – stadig skal drøftes videre på og indrulles/ 
arbejdes videre med i vores netværk.  
Juliane havde lavet et meget fint program for dagen, hvor overskriften var:  
HVEM - HVAD – HVORDAN  
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Vi arbejdede med: 

1. Hvem er vores medlemmer, og hvordan engagerer vi dem?  
2. Hvad vil vi gerne kendes for?  
3. Hvad er vores strategiske ambition?  

 
Store overskrifter, men Juliane havde skåret det ned til konkrete punkter, vi drøftede. 
Bla.  

- hvad de forskellige generationer kan bidrage med til netværket.  
- Hvad gør os stolte af at være i netværket  

og sidst med ikke mindst tænkte vi lidt fremad og skulle sætte ord på: 

-  hvad vil vi kendes for i 2025?  

Der kom rigtig mange super gode input, som jeg håber, vi får mere fokus på- og 
kommer til at arbejde mere med/ udmynte i praksis i året, der kommer.  

Og så kan I jo spørge, hvorfor vi ikke har arbejdet med det efterfølgende. Det har vi 
også gjort på flere punkter. Og ja - når jeg nu skriver denne beretning, når jeg til en 
personlig erkendelse af, at jeg syntes, vi har brugt en del/ for meget tid på det mere 
trælse, herom senere.   
 
Ideen med overgangen til netværk var jo netop, at vi skal have fokus på at skabe 
aktiviteter og andre tiltag, der gør os attraktive for nye medlemmer. Noget jeg som 
landsleder – og personligt - syntes var ”det fede” ved ændringen. 
Alt begyndelse er svært – og vi har nu haft godt ni måneder til indkøring, hvor både vi 
i styregruppen og SMVdanmark har skullet lære- og finde ud af ”OS” og hinanden. . 
Der skulle også nu være kommet et økonomi system i SMVdanmark, der forhåbentligt 
giver bedre overblik og struktur til styring af medlemstal og kontingent opkrævninger, 
så vi nu ikke skal bruge energien der fremover.  
Derfor tænker jeg, at vi nu kan begynde at tage de næste fælles skridt med 
punkterne fra Brainstorm dagen. 
 
Landsstyregruppen  

Landsstyergruppens deltagere er: 

- Pia Andersen landskasserer 
- Juliane Marie Neiiendam, kommunikationsansvarlig 
- Susan Baerens, IT og Web ansvarlig 
- Birgitte Vierick, redaktør  
- Dorthe Hansen, mødebooker 

Vi har ændret lidt på titlerne, så vi i styregruppen føler det giver mere mening. 
 
I landsstyregruppen har vi fortsat med møder hver måned med undtagelse af 
juli.  
Fra januar 2023 har Rikke Lilienthal og Katja Elberg deltaget i de fleste af 
møderne.  Det har været fint for netop, at ”finde ud af” den nye platform og 
samarbejdet om VK. Herunder har vi bla. fået lavet nogle procedurer for 
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tilmeldings – og udmeldingsprocessen, hvis kvinder henvender sig til VK eller til 
SMVdanmark om medlemskab i VK.  

En del af vore møder er som tidligere nævnt  brugt på de lidt mere ”trælse” 
udfordringer-  at få eks. kontingent betalingerne i orden, et usikkerheds-
moment, der har betydet, at vi har brugt meget tid på: Hvem er medlem? Er 
det korrekt kontingent, der er sendt ud?  Hvem har betalt og hvem har ikke? og 
hvorfor har de ikke betalt? Passer medlemslisten i Klubmodul?  
Det er helt klart et foksus, jeg ønsker- og drømmer om, at vi får ændres det 
kommende år. Kort vil jeg opfordre til – hvis I høre nogen, der ikke har betalt 
kontingent – send en mail til os, så vi kan få talt med Katja derom.  

Vi har også arbejdet med positive ting som: 
- Overgangen af driften. Bla. at opsige vores CVR nummer.  

På sigt skal bankkontoen også opsiges.   
De lokale netværk skal også - når opsparringerne er brugt op – nedlægge CVR 
nr. og bankkkonto og får så i stedet en konto hos SMVdanmark.  
 

- Hvordan vi skal håndtere trækningsretten eks.  
o De lokale netværk får mulighed for et betalingskort, som kan bruges ved 

udgifter. Som det er nu, sender den økonomiansvarlig bon/ faktura ind og så 
overføres pengene til netværkets konto.  

o Vores økonomiansvarlige vil ligeledes få indblik i en konto, der bliver 
oprettet til hvert lokal netværk. 

og ja, det lyder lige nu lidt uoverskueligt, men når det bliver gennemført, skulle 
vi gerne slippe for en del arbejde med økonomien – så vil det være 
SMVdanmark, der håndterer det.  

Trækningsretten er 250 kr. pr. medlem pr. januar og ved ny tilkomne i det 
første halve år tilføres der 125 kr. pr. 01.07 til de lokale netværk.  
På landsplan får vi 20.000 kr ved 40 aktive medlemmer pr. år.  
 

- Retningslinjer for trækningsretten, der er tiltænkt faglige aktiviteter eks. til 
oplægsholder, sandwich ved faglige arrangementer etc.   retningslinjerne kan 
findes på Klubmodul, men vi sender også gerne til de lokale styregrupper, bare 
sig til.  
 

- Tilpasning af Klubmodul i september 2023 med baggrund i, at vi ikke længere 
har en selvstændig hjemmeside. Vi har nu fået en forside, som virker mere 
overskuelig, når man kommer ind og skal finde rundt. Samtidig kan vi også 
reklamere bedre for eks. arrangementer og sponsorater.  

 VK indgår forsat i stærke samarbejdsrelationer:  

- Kvinderådet - Vi har igennem de senste år været heldige og fået nedsættelse af 
kontingentet og giver kun 500 kr pr. år. Kvinderådet vil gerne i samarbejde 
med os, yde en indsats for kvinder i selvstændige erhverv.  
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- Juliane Marie repræsentere VK i repræsentantskabet/bestyrelsen for 
Kvinderådet. Hun har efterhånden være det i godt 4 år og er på genvalg i 2024. 
I forbindelse med arbejdet i kvinderådet, er hun udpeget som associeret i EU 
komiteen “Section for Economic and monetary union and economic and social 
cohesion”. Så nu bliver VK og Kvinderådet taget med på råd i EU-spørgsmål.  

- I kvinderådet er der den 26. september repræsentantskabsmøde. Forinden er 
en workshop, hvor vi har fået mulighed for at sende 3 repræsentanter. Fra os 
deltager foruden Juliane også Dorthe Hansen og Susan Baerens.  

- Kvinderådet har udarbejdet en ny strategi for arbejdet og her har vi fået 
indføjet, at rådet vil arbejde for fair vilkår for kvinder i selvstændige erhverv  
 

- Ann Frederiksen deltager som VK repræsentant i Uddannelsesnetværket i 
SMVdanmark. Her bidrager hun med at styrke arbejdet om at sikre gode 
erhvervsuddannelse og flere der vælger at tage en håndværker uddannelse. 
Der er møde 4 gange om året – bla. var hun afsted her i tirsdags den 12.09.  
På mødet drøftede de bla. forslag til emner, SMV’s bestyrelse skulle inddrage i 
et møde med undervisnignsminister Matias Thasfay i går onsdag den 13.09. 
 

- Fællesudvalget der består af Landbrug & Fødevarer, Seges, 
Fritidslandmændene og Samvirkende Købmænd og os. Et fællesskab som 
erfaringsudveksler og samarbejder om at sikre rimelige vilkår for selvstændige 
og medarbejdende. Der bliver sat fokus på de sociale aspekter og lovgivninger 
for selvstændige og medarbejdende ægtefæller herunder skrives der breve til 
forskellige ministre. Der er møde 2 gange om året, senest i mandags den 
11.09.  VK repræsentanter i udvalget er Vibeke Broman, Juliane Marie 
Neiiendam samt Ann Frederiksen  

- På det seneste møde blev det bla. aftalt at Vibeke Broman på vegne af 
fællesudvalget vil komme med et forslag til en indsigelse om fortolkningen af 
reglerne om udtrædelsesregler, der blev iværksat i 2011, hvor man med tro- og 
love erklæringerne dokumenterede at man ikke længere var medarbejdende 
ægtefælle og derved kunne få efterløn/ pension. Nu fortolker Styrelsen for 
Arbejdsmarked og Rekruttering efter så mange år reglerne anderledes til gene 
for medarbejdende ægtefæller i et APS -A/S.  
Ligeledes vil udvalget udarbejdet et brev til beskæftigelsesministeren om 
beregningen ved den nye pensionsordning, der kan virke urimelig.  
 
Jeg har selv deltaget i:  

- Okt. 2022 i Christiansborgmøde i SMVdanmark. En dag hvor der er mulighed 
for at netværke med andre foreninger/ netværk i SMV , samt gode og aktuelle 
input fra forskellige oplægsholdere.  
 

- HIF  (Håndværker og Industriforeninger i Danmark) har vi jo været en del af i 
mange år, men jeg deltog sidste gang den 05.01.2023 i udvalget.  
Det er med baggrund i vores ændrede status i SMVdanmark, at vi udtræder 
der. Vi kan dog forsat godt have et samarbejde med de forskellige 
håndværkerforeninger ude i regionerne om eks. arrangementer, noget jeg 
kraftig vil opfordre til. 
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- Repræsentantskabmøde i SMVdanmark i maj 2023 var igen Online, noget jeg 
for øvrigt tror det vil være fremadrettet. På mødet blev Niels Techen genvalgt 
som formand. En post han udfylder super godt. I kan glæde jer til, at han 
kommer og holder et indlæg til vores jubilæum.   
 

- Også i år har jeg fået en invitation til – og deltaget i HIF Midtjyllands 
generalforsamling i juni måned. Her talte vi bla. om at samarbejde om 
arrangemeter. 

Arrangementer: 

- Landsstyregruppen besluttede for et par år siden, at vi ville arrangere 2-3 
landsdækkende arrangementer årligt og i årets løb, har der været afholdt: 
 

- Landskonference den 23. marts 2023 kl. 14.00 -20.00. Dagen bød på oplæg af 
Mona Juul, konservativ folketingsmedlem, Jakob Brandt der fortalte om 
SMVdanmark, netværksdating arrangemeret af Anne Metter Bergelius og sidst 
men ikke mindst et fantastisk beretning af Jette Frölich om hendes liv og 
virksomhed. En dame, vi alle blev imponeret over og kan lære meget af.  
Hun er 81 år – er er begyndt at arbejde mindre. Nu kun ca. 6 timer om dagen. 
Konferencen blev afholdt på Holmegårds gods på Sydsjælland. Flotte 
omgivelser og selvfølgelig startede arrangementet med et glas champagne. 
 

- Dagen i dag er vores 2. lands arrangement og i dag får vi inspiration fra en 
virksom kvinde -  Lenka Otap. Jeg kender hende ikke, men når man læser om 
hende eller følger hende på LinkedIn, bliver man bare inspireret. 
 

- Det 3. arrangement i år er vores 60 års jubilæum, som I alle har bemærket. 
Jeg vil gerne reklamere lidt for den, da der stadig er mulighed for at tilmelde 
sig. Vi syntes i styregruppen, at vi har fået sammensat en spændende 
eftermiddag og aften. Rammerne, hvor vi afholder jubilæet er også skønne - 
Kryb i ly Kro er hyggelig og de laver noget lækkert mad.  
 

Vi har også afholdt Online fyraftens-/ kaffemøder 
- Webinar om den nye bogføringslov, som SMVdanmark gennemførte i februar. 
- Fyraftensmøde om Advisori bord med Anne Mette Bergelius i juni. 
- Fyraftens-/ kaffe møde om CharGPT her i august, hvor der var 11 tilmeldte.  

 
Deudover tilbyder SMVdanmark også mange webinar og har bla. også afholdt 
netrværksmøder på landsplan, som vi jo også har mulighed for at deltage i. 
Ligesom vi er så heldige at kunne deltage i nogle af IDA’s aktiviteter og webinarer.  
 
Både i vores landsdækkende netværk og via vores samarbejdspartnere, syntes jeg, 
der er mange gode tilbud med inspiration og ny viden for vores medlemmer.  

 
Jeg vil også gerne fremhæve de lokale aktiviteter, der er – eks. lige om lidt et 
virksomhedsbesøg med efterfølgende vinsmagning både på Sjælland og i 
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Syddanmark, foredrag om Rigsarkivet og netværksaften i Kbh. og en aften med Inger 
Støjberg i Østjylland. I Østjylland er der valgt at have en aktivitet hver 5-6 uge og 
derudover kaffemøder med specifikke emner.  

Som i tidligere beretninger vil jeg også i år fremhæve vore gode 
samarbejdspartnere og sponsorer 

- Pension for Selvstændige, en meget loyal samarbejdspartner som jeg føler en 
stor taknemelighed overfor pga. deres altid store velvilje overfor VIRKSOMME 
kvinder. De gør en forskel for os og har i år givet et tilsagn om 15.000 kr. til 
økonomisk støtte til vores 60 års jubilæum. 
 

- Varelotteriet som også er en trofast og loyal samarbejdspartner, hvor vi har 
mulighed for at søge et bidrag hos. I år har de givet et birag på 20.000 kr til 
vores jubilæum.  En super flot gestus som jeg på vegne af VK er meget 
taknemelig for.  
 

- Bidrag fra begge har gjort at vi kan få nogle supergode oplægsholdere samt 
holde en fint fest for en meget fornuftig pris for deltagerne.  
 

- IDA selvstændige, hvor Juliane Marie er Landsformand og som vi igennem de 
sidste par år har samarbejdet med om større event, senest konferncen på 
Sydsjælland. Et samarbejde der giver mulighed for at etablere og igangsætte 
tiltag,til glæde for begges medlemmer.  

- Til sidst vil jeg nævne SMVdanmark, som vi nu er et netværk i.  
Vi er en del af den store organisation, som vi skal finde ud af at fungere i – og 
med. Jeg glæder mig dagligt over beslutningen og bestemt også til, at ”vi” 
sammen arbejder for en spændende udvikling, hvor vi bidrager til hinanden.   

Sidste år nævnte jeg, at samarbejdspartnere er en vigtig fundament i hverdagen og i 
netværksarbejdet. Det er ”give and take” – sådan skal det være for, at vi sammen 
udvikler hinanden og fremtiden.   

Lokale netværk  

De lokale netværk er et vigtigt fundament i vores netværk. Lige nu er vi lidt stækket, 
hvis vi ser rundt omkring i landet. Pt. er der på landsplan 4 lokale netværk - ikke 
mange, når vi har et ønske om at være landsdækkende. Jeg håber, vi sammen kan 
vende udfordringen i det kommende år.   

Status for medlemstallet 

Pt. har det ikke skabt den store fremgang at vi er gået fra forening til netværk.  
Vi havde i landsstyregruppen forventet en tilbagegang. Og sådan blev det også – 
desværre.  
Nogle fravalgte pga. uenighed i beslutningen om ændringen til netværk, andre valgte 
fra med baggrund i at netværket ikke længere gav dem det, de havde brug for eks. 
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pga. alder eller der, hvor de var i deres liv nu og andre igen valgte fra pga. kontingent 
tilpasningen.   
Det positive er at der siden årsmødet i 2022 er kommet nye aktive medlemmer.  
 
De faktiske tal pr. 31.08.2022:   De faktiske tal 31.08.2023: 
66 Aktive     47 aktive   
60 Seniorer     39 passive  
  5 Æres medlemmer      5 Æres medlemmer  
 
131 I alt     91 I alt 
 

Indmeldt i 2022 indtil dec.  :  8 AKTIVE  
Indmeldt i 2023 indtil sept.:  7 AKTIVE 

 Fremtiden … 

Ja, på kort sigt skal vi fejre vores 60-års jubilæum den 11. november 2023 – det 
bliver uden tvivl et festligt og dejligt arrangement.  

Derudover er mit højeste ønske for VIRKSOMME kvinder at netværket forsat må være 
et tilbud for kvinder i selvstændige erhverv. At netværket igen må blomstre op og 
give noget til alle nuværende medlemmer og være attraktiv for kvinder i SMVdanmark 
generelt.  

Jeg tror, vi er eksistens berettiget, men jeg tror også, at der ligger et stort stykke 
arbejde foran os. Jeg tror ikke på, at landsstyregruppen alene kan gøre det, men jeg 
tror på, at ”vi” i bred forstand – medlemmerne og SMVdanmark kan gøre det.  

Der skal fokus på, det arbejde vi startede på og de ideer, vi søsatte på 
brainstormdagen den 29. november sidste år.  
Der skal fokus på det, vi kan gøre frem for de begrænsninger, vi ser og vi skal 
prioritere de positive tiltag, der giver mening.  
Vise hvem VK er- og hvad vi står for samt tilføre de frivillige, der yder et stort arbejde 
og alle medlemmerne energi, samhørighed og glæde. Det har VK brug for – og det 
har ”vi” brug for.  

Derfor glæder jeg mig også til at Juliane, Susan og jeg tager over til SMVdanmark den 
2. oktober 2023 for at blive præsenteret for de medarbejdere, som sidder med 
netværks- og medlemsarbejdet.  
Vi skal have et fælles fodslaw og samarbejde om at italesætte VK samt i dialog om 
hvordan, vi sammen styrker det ekstra netværks tilbud, der er for kvindelige 
medlemmer i SMVdanmark.  

Jeg glæder mig til, at ”vi” det næste år sammen skal udrette et konstruktivt arbejde 
for at få genetableret et medlemstal, der er opadgående. Dernæst vil jeg til næste 
årsmøde glæde mig til at give stafetten videre til en ildsjæl, der vil videreføre og 
fortsætte arbejdet for vores netværk, som i år har eksisteret i 60 år. 
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VIRKSOMME kvinder, frivillige - der hver især gør en forskel  

Jeg vil starte med at fremhæve medlemmerne af styregruppen: 
- Ingen kan undværes og alle yder et stort bidrag. Derfor vil jeg også her i dag 

sige jer alle en stor tak for indsatsen og samarbejdet. Vi er ikke altid helt enige 
og det skal vi heller ikke være – det, der er vigtigt er, at vi sammen arbejder 
for det fælles mål. Det er en ære og en stor fornøjelse at samarbejde med jer, 
sammen - og hver for sig. Tak.  
 

- Derudover vil jeg også takke: 
o  Vibeke Broman der fortsat en stor forskel i VK og yder et godt stykke 

arbejde i Fællesudvalget. Du er initiativrig, vidende og det er altid en 
fornøjelse at se/læse dit engagement i det, du har med at gøre.   

o Ann Frederiksen der engagerer sig i uddannelsesnetværksgruppen i 
SMVdanmark og også indgår i arbejdet i Fællesudvalget 

o Katja Elberg og Rikke Lilienthal for jeres engagement i VK og det gode 
samarbejde, vi har med jer i styregruppe arbejdet og jeres positive 
tilgang når jeg ringer til jer.  

 
- Tak til jer - der i dag er mødt op her i Odense for at deltage i VK’s første 

Landsårsmøde.  
 
 
Vi skal prøve en ny afslutning på beretningen:   
Lad os rejse os og råbe et 3-foldigt leve for VIRKSOMME kvinder og ønske 
hinanden held og lykke med VK’s fremtid og det kommende års arbejde.  
 
 

Landsleder Anette Laursen  
VIRKSOMME kvinder 
 
 


